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Høringssvar – Organisering av Skatteklagenemndas arbeid 

Regnskap Norge viser til Skattedirektoratets høringsbrev av 23.05.2022 hvor det er foreslått å 

endre hvilke klagesaker som skal behandles i stor avdeling i Skatteklagenemnda og at 

alminnelig avdeling kan avgjøre saker med alminnelig flertall. Forslaget innebærer endringer i 

skatteforvaltningsforskriften §§ 2-8-5 tredje ledd og 2-8-10 første ledd. 

 

Saken er behandlet av vårt fagutvalg. 

 

Regnskap Norge støtter ikke de foreslåtte endringene. Endringene vil innebære en ytterligere 

svekkelse av skattyternes rettssikkerhet. Samtidig vil det i liten grad bøte på hovedproblemet 

med restansesituasjonen i sekretariatet. 

 

1. Sakens bakgrunn og forslag til forskriftsendringer 

Fra 1. juli 2016 ble det innført en landsdekkende Skatteklagenemnd for behandling av klager på 

vedtak om blant annet formues- og inntektsskatt og merverdiavgift, jf. skatteforvaltningsloven  

§ 13-3 annet ledd. 

 

Siden starten i 2016 har det vært utfordringer med lang saksbehandlingstid og store restanser i 

sekretariatet for Skatteklagenemnda. Selv om det under koronaperioden har vært nedgang i 

restansene, er det fortsatt betydelige utfordringer med saksbehandlingstiden og 

restansesituasjonen. 

 

I høringsnotatet opplyses det om at det er gjort flere administrative tiltak for å bedre saksflyten 

og saksforberedelsen. Fra 1. august 2018 ble Skattedirektoratet klageinstans for blant annet 

ikke-prinsipielle klagesaker der den samlede skattemessige virkningen av det som er påklaget er 

under 25 000 kroner og klage over vedtak om tvangsmulkt etter a-opplysningsloven. I tillegg er 

det foretatt en ekstern gjennomgang i regi av Oxford Research AS, hvor det i deres rapport av 1. 
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april 2019 ble anbefalt ytterligere tiltak for å effektivisere klagebehandlingen og få ned 

restansene. Blant de anbefalte tiltakene er de som nå er foreslått i dette høringsforslaget. 

 

Det er også vist til at behandling av en sak både i alminnelig og stor avdeling der vilkårene for 

dette er til stede, innebærer en større ressurs- og tidkrevende prosess. Herunder at først tre og 

deretter fem nemndsmedlemmer vurderer klagesaken, og at sekretariatet må utarbeide en ny 

oppdatert innstilling til vedtak før oversendelse til stor avdeling og sette av tid på å forberede 

presentasjon av saken og redegjøre for denne i nemndas møte. 

 

Skattedirektoratet foreslår med bakgrunn i dette endring i § 2-8-10 første ledd annet punktum 

om at alminnelig avdeling treffer avgjørelser «ved enighet», til at de treffes «ved alminnelig 

flertall». Videre foreslås det å oppheve skatteforvaltningsforskriften § 2-8-5 tredje ledd annet 

punktum om behandling av saker i stor avdeling der det ikke oppnås enighet i alminnelig 

avdeling eller der minst ett medlem krever det.  

 

Til gjengjeld foreslås det at nemndas ledelse kan beslutte at en sak skal overføres til behandling i 

stor avdeling før den er avgjort i alminnelig avdeling. Dette kan skje ved at medlemmer i 

alminnelig avdeling gjennom begrunnet anmodning ber nemndas ledelse om å overføre saken til 

behandling i stor avdeling. 

 

2. Svekket rettssikkerhet for skattyterne 

 

Regnskap Norges mener de foreslåtte endringene innebærer en ytterligere svekkelse av 

skattyternes rettssikkerhet. 

 

Vi viser til statistikken for årene 2019-2021, gjengitt i høringsnotatet, som viser at stor avdeling 

behandlet til sammen 421 saker. 151 av disse sakene, det vil si ca. 36 prosent eller mer enn hver 

tredje sak, ble meldt opp til behandling i stor avdeling som følge av uenighet i alminnelig 

avdeling eller fordi minst et nemndsmedlem krevde behandling i stor avdeling. Av de aktuelle 

151 sakene var det hele 21 saker, det vil si ca. 14 prosent, som fikk endret resultat som følge av 

behandlingen i stor avdeling. 

 

I et rettssikkerhetsperspektiv mener vi det ikke er holdbart at så mye som 14 prosent av dissens-

sakene i alminnelig avdeling årlig kan bli direkte negativt berørt. Disse sakene får sannsynligvis 

ikke medhold ved den nye ordningen. Satt på spissen kan man dermed si at disse ofres for at 

staten skal spare ett, eller maks to, årsverk. 

 

I høringsnotatet leser vi det slik at fokuset ligger på behovet for raskere saksbehandling og 

rimelig saksbehandlingstid. Dette er utvilsomt viktige rettssikkerhetsprinsipper. Færre saker til 

behandling i stor avdeling kan isolert sett også tenkes å bidra til dette. Videre har skattyter 

uansett rett til å bringe utfallet av et nemndsvedtak inn for domstolene. Vi minner imidlertid om 

at en rettslig tvist er en kostbar og langdryg prosess. En skattyter som vinner frem i første 
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rettsinstans må dessuten belage seg på at skattemyndighetene med stor sannsynlighet påanker 

avgjørelsen. Med andre ord må både egne og motpartens prosesskostnader for minst to 

rettsinstanser innregnes. Terskelen for å gå til rettslige skritt er derfor meget høy for en ordinær 

skattyter. 

 

Regnskap Norge er opptatt av at det må tilstrebes samme rettsikkerhet uavhengig av hvilken 

skattytertype man er, og hvilke ressurser man besitter til å angripe et vedtak man er uenig i. 

Man bøter ikke på ett rettssikkerhetsproblem ved å skape et nytt. Adgangen til behandling i stor 

avdeling ved dissens i alminnelig avdeling er en viktig del av skattyternes rettssikkerhetsgaranti 

i praksis. 

 

Videre bemerker vi at dette ikke er første gang de høye restansene og lang saksbehandlingstid 

foreslås bøtet på ved endringer som i praksis utvanner skattyternes rettssikkerhet. Dette skjedde 

også i 2018 da klagebehandlingen av såkalt mindre ikke-prinsipielle klagesaker ble flyttet til 

Skattedirektoratet. Regnskap Norge var den gang kritisk til fragmenteringen av 

klagebehandlingen som dette innebar. Vi anså endringen som et forsøk på å løse 

restansesituasjonen ved å reversere hele formålet med egen skatteklagenemnd. 

Forskriftsendringen som det nå legges opp til vil forsterke dette inntrykket ytterligere. Det kan 

vi ikke gi vår støtte til. 

 

Når det gjelder adgangen for et nemndsmedlem til å kreve saken behandlet for stor avdeling, så 

er også denne adgangen altså foreslått fjernet. Regnskap Norge er kritiske også til dette. 

Riktignok har denne adgangen under dagens system vært lite benyttet. Dette må imidlertid ses i 

sammenheng med at dissens i alminnelig avdeling uansett har medført at saken overføres til 

behandling i stor avdeling. Nemndsmedlemmenes adgang til å kreve saken behandlet for stor 

avdeling har dermed i praksis vært dobbelt ivaretatt etter gjeldende ordlyd. Nå som begge 

selvstendige vilkår fjernes samtidig, innvirker dette dermed negativt på rettsikkerheten. 

 

3. Behovet for økt kapasitet hos sekretariatet 

 

Hovedutfordringen under dagens ordning er sekretariatets restanser og lange 

saksbehandlingstid. Dette er allment kjent. Endringene i høringsforslaget vil etter vår vurdering 

i svært liten grad avhjelpe dette. 

 

Underbemanningen i sekretariatet har vært et problem helt siden innføringen av landsdekkende 

Skatteklagenemnd. Utfordringen har også vært meldt inn av sekretariatet selv, men uten at 

dette har blitt tilstrekkelig lyttet til. I stedet for å bemanne opp sekretariatet har man valgt andre 

løsninger, som å flytte visse saker vekk fra skatteklagenemnda og over til Skattedirektoratet, det 

vil si saker der skattemessig virkning av det påklagede er under 25 000 kroner. 

 

Restanseutfordringen er imidlertid like presserende nå som før. Nedgangen man kunne se i 

perioden 2019-2021 antar vi skyldes lavere kontrollaktivitet under koronapandemien heller enn 
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at bemanningen i sekretariatet har vært tilstrekkelig. Vi er videre kjent med at utviklingen hittil i 

2022 har vært store økende restanser, blant annet på grunn av høyt sykefravær.  

 

Utfordringen med lang «liggetid» før endelig behandling av sakene i nemnda har for 

skattemyndighetene også den uheldige side at eventuell ilagt tilleggsskatt ofte må halveres i 

nemndas vedtak. Det vil si ved reduksjon med 10 prosentpoeng, typisk fra 20 til 10 prosent. 

Dette utgjør store tapte årlige skatteinntekter for skatteetaten, som i stedet kunne ha gått til 

styrket bemanning av sekretariatet. 

 

Etter vår vurdering må det ses på andre løsninger, som i mindre grad har negative konsekvenser 

for skattyterne. 

 

Vi foreslår som et alternativ at sekretariatet ikke lenger utarbeider ny innstilling som følge av at 

saken overføres fra alminnelig avdeling til stor avdeling. Det bør kunne aksepteres at samme 

innstilling kan benyttes for begge avdelinger. Etter hva vi kjenner til er det ikke vanlig med 

særlige faktiske endringer i sekretariatets innstilling ved to behandlinger. Derfor er det ikke 

gode grunner for å oppta sekretariatets tid på nytt i disse tilfellene. 

 

Med vennlig hilsen, 

Regnskap Norge 

Rune Aale-Hansen 

Adm. dir. 

Jørgen Strøm-Andresen 

Advokat 


